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“El 2019 potser calia deixar governar
Albiol; Pastor va ser un error garrafal”

Entrevista a Dolors Sabater, líder de Guanyem Badalona  pàgs 8 i 9
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Han hagut d’arribar els resultats
de la prova PISA perquè l’edu-
cació estigui al centre del debat
públic a Catalunya. Ara tot són
presses per arreglar les males
puntuacions dels alumnes ca-
talans en l’avaluació que fa anu-
alment l’Organització per a la
Cooperació i el Desenvolupa-
ment Econòmic (OCDE). Així
mateix, la notícia ha servit a ca-
dascú per treure a passejar la
seva agenda ideològica. Hi ha
qui diu que els mals resultats
són responsabilitat de la so-
brerepresentació dels alumnes
migrants a la prova. Altres afir-
men que els currículums basats
en competències i en valors en
són responsables. Finalment,
s’assenyalen les retallades com
a rerefons de la situació.

Sigui com sigui, ja s’estan
veient les primeres reaccions.
Ahir, per exemple, un informe
provisional del Consell Escolar
de Catalunya (CEC) va propo-
sar que es prohibeixi l’ús del te-
lèfon mòbil a l’educació pri-
mària, que es restringeixi a l’E-
SO, o almenys fins a 3r d’ESO,
i que es permeti a Batxillerat i
FP. La mesura, segons el CEC,
hauria d’afectar l’interior de
les aules, però també passadis-
sos, patis i altres espais co-
muns o temporals com les ex-
cursions i les colònies.

L’esborrany, de 36 pàgines,
afirma que les limitacions tam-
bé han d’afectar la resta de la
comunitat educativa a banda
dels alumnes, com el professo-
rat, els monitors de pati i men-
jador, el personal de serveis i les
famílies.

A més, l’informe també es-
tableix que cal promoure l’e-

ducació digital per fer un bon ús
dels dispositius tecnològics i
dels ordinadors i tauletes, així
com aprofitar-los per a l’ense-
nyament mateix. Alhora, de-
mana regular l’ús que es faci de
les imatges preses en l’entorn
escolar.

Setmanes enrere, aquesta
posició ja havia estat abande-
rada per l’Ajuntament de Bar-
celona, que va proposar una
normativa general per a tots els
centres que permeti la prohi-
bició de l’ús dels mòbils a la pri-
mària i a la secundària mitjan-
çant un procés dialogat amb la
comunitat educativa.

POSANT-HI LA LUPA
Malgrat les decisions que ara es
plantegen després del terrabas-
tall que ha suposat la publicació
dels resultats de la prova PISA,
des de fa anys el sector educatiu
alerta que a les aules catalanes i,
sobretot, a les aules de l’anome-

nat extraradi hi ha problemàti-
ques endèmiques.

El passat mes d’octubre, el
diari Línia preguntava a un bon
grapat de mestres i professors
pels principals problemes i rep-
tes que es troben a classe. Les
històries que els professionals del
sector educatiu van explicar dei-
xen sense alè.

En escoles de barris amb
problemàtiques socials de l’Hos-
pitalet, Cornellà o Badalona hi
trobem alts índexs d’absentisme
escolar. A més d’això, hi ha si-
tuacions que fan impossible pen-
sar en una educació de qualitat.
“Hi ha alumnes que venen a es-
calfar la cadira perquè els serveis
socials no molestin les seves fa-
mílies, però que en realitat no vo-
len aprendre res i al final dels
anys són pràcticament analfa-
bets”, afirmava una docent del
Prat de Llobregat.

Així mateix, una mestra de
primària que treballa a l’Hospi-

talet explicava com una mare de
família amb dues criatures van
ser desnonades i van haver de
dormir al carrer. Amb situa-
cions com aquesta es fa difícil
pensar en els resultats de la pro-
va PISA.

SEGREGACIÓ METROPOLITANA
La forta segregació escolar del
sistema educatiu català també
podria ser una de les causes
dels resultats de la prova PISA.
Segons un informe de la Sindi-
catura de Greuges de Catalunya,
dels 30 centres catalans on més
segregació escolar hi ha a la pri-
mària, 21 es troben a la regió me-
tropolitana de Barcelona. Pel
que fa a la secundària, la relació
és menor, ja que els municipis de
la regió metropolitana més se-
gregats no són més de vint.

En paraules de la Fundació
Bofill, això significa que en in-
drets com Ripollet, Badalona,
l’Hospitalet o Sant Adrià de Be-

sòs hi ha centres que concentren
molts alumnes vulnerables,
mentre que altres municipis
com l’Ametlla del Vallès o Alella
tenen molts més alumnes ben-
estants. En el cas de la metròpoli,
la segregació és tan elevada per-
què les famílies amb més recur-
sos busquen centres on hi hagi
menys persones vulnerables.

És un problema greu, perquè
la segregació suposa una dis-
criminació entre infants i joves
de diferents classes socials.
“Perjudica les oportunitats, ja
que al final de la seva vida edu-
cativa els alumnes en centres se-
gregats és com si tinguessin 2,5
anys menys cursats”, explica
Maria Segurola, de la Fundació
Bofill. “Hi ha centres on el 80%
de l’alumnat està en risc de po-
bresa”, afegeix. En aquests cen-
tres educatius, l’abandonament
escolar és més gran i això, al fi-
nal, també té repercussions en
l’ocupabilitat.

Més enllà de la prova PISA
» L’educació metropolitana conviu amb problemes endèmics: de l’absentisme a la segregació

» “Hi ha centres on el 80% de l’alumnat està en risc de pobresa”, avisa la Fundació Bofill

Després dels resultats de la prova PISA d’educació s’ha plantejat prohibir els mòbils a les escoles. Foto: Pexels

Albert Alexandre
BARCELONÈS NORD
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NLes millors
perles

Bad Gyal ha hagut de parar els peus a Rauw Alejandro en un
concert a Puerto Rico. L’ex de Rosalía va dir que volia fer

perreo amb ella, però l’artista catalana va dir-li que havia vingut
a cantar. El portorriqueny no té traça amb les catalanes.

Cavall de Troia. Aquest és el nom en clau que Joan Carles I
va dedicar a Letícia, l’actual reina, quan Felip li va

presentar. L’emèrit temia que l’aleshores periodista garlés
dels secrets familiars. I la llebre va saltar per un altre lloc.

Pedro Sánchez eixampla la seva llegenda després que
precisament un gos comencés a bordar al Parlament

Europeu en acabar la seva intervenció. Tot i que ho sembli, el
gos no era un seguidor de Sánchez, sinó un de pigall.

Dues noies sevillanes graven un TikTok ballant una
nadala i un vehicle policial s’atura al costat amb les

sirenes posades. Que abaixin la música? Què va! Que
volien unir-se al sarau i aportar llum i so a l’espectacle.

LA FOTOACN

La lupa

Han passat més de set mesos des que vaig ac-
cedir per primera vegada a la meva vida al
càrrec de regidor. Començar com a càrrec
públic genera de forma simultània troba-

des que t'acompanyen dia rere dia. D'una banda, la im-
mensa alegria de poder dedicar-te a treballar pels teus
veïns i veïnes, i per un altre, la tensió pròpia de saber
que el teu treball afecta directament en la vida de mi-
lers de persones. 

L'historiador americà Howard Zinn afirmava que
"ser regidor és una oportunitat per a portar la justícia
social i l'equitat a la vida quotidiana de la gent." I aques-
ta convicció és la que ha de moure'ns en les nostres ac-
cions. De fet, ser conscient que el teu treball pot con-
tribuir a crear una societat més justa és precisament el
que fa que, en moltes ocasions, hagis de mesurar molt
bé les decisions que prens, ja que fallar implicaria una
cosa tan greu com ser inútil per als teus veïns i veïnes.
I parlo d'inutilitat sense por a la duresa que represen-
ta el concepte. I és que estic convençut que els debats
estèrils i el fet de tractar de treure rèdit polític d'abso-
lutament tot són, entre moltes altres raons, les que ens
han portat a un creixement exponencial de la descon-
fiança dels veïns i veïnes cap als seus polítics. I aques-
ta desafecció condueix indefectiblement a un resultat
que, desgraciadament, veiem en diferents parts del món. 

Quan des d'Europa veiem amb estupor els resul-
tats de les últimes eleccions a l'Argentina hem de com-
prendre que, en la majoria de les ocasions, els popu-

lismes guanyen quan els polítics seriosos els deixen es-
pai. I això és aplicable a molts racons del nostre país.
Evidentment, el repte en una ciutat com Badalona és
majúscul. La sensació de neguit i desconfiança ins-
tal·lada han donat com a resultat la situació que vivim,
però front això no val el lament permanent. És impe-
ratiu entendre la situació de partida i posar-se a tre-
ballar en la direcció correcta. I aquesta direcció no és
una altra que la de fer tot allò que un considera bo per
a la ciutat, sense oblidar mai el prisma propi ni la gent
a la qual un representa.

I aquí són especialment rellevants les paraules del
líder comunista Antonio Gramsci, que deia que "el lí-
der de l'oposició és la veu dels quals no tenen veu. És
l'encarregat de defensar els seus drets i de lluitar pels
seus interessos". Però, com es defensen els interessos
dels qui no tenen veu quan tens davant una majoria
absoluta que pot aprovar tot allò que consideri? Sent
astut i propositiu. Perquè en aquest escenari no val el
tot o res. No valen les posicions maximalistes. El que
val és ser capaç d'incidir. Ser capaç de condicionar. I
hi ha maneres de fer-ho. Nosaltres per exemple, estem
negociant el pressupost municipal amb l'actual govern.
I ho estem fent sent propositius. Aportant un prisma
del qual un govern de dretes manca, i sent sincers en
afirmar que les nostres propostes poden ajudar-los a
fer un millor pressupost. 

Perquè el govern de la ciutat no ens agrada, però
ens agrada la nostra ciutat. I estem convençuts que les

propostes que hem presentat són necessàries per a mi-
llorar la vida dels seus veïns i veïnes. I les hem centrat
en els eixos que considerem imprescindibles. Hem fet
propostes per a crear d'una vegada per sempre un de-
partament d'habitatge que funcioni. No podem restar
impassibles davant un dels grans problemes de la nos-
tra ciutat. Hem treballat propostes per a dimensionar
la plantilla que ha d'atendre les dones que sofreixen
maltractament a la nostra ciutat. 

Fins al moment, el servei d'atenció a la dona està
infradotat, i nosaltres volem revertir aquesta situació.
Volem donar-li la volta també als problemes d'acces-
sibilitat que tantes vegades han denunciat les entitats
que es dediquen a reclamar millores a la nostra ciutat
que sembla que mai arriben. Volem espais per als jo-
ves de la nostra ciutat, i en volem en tots els nostres bar-
ris, no sols en alguns. Volem millores que creiem po-
den introduir-se en aquests pressupostos, i creiem que
això és precisament fer política útil. Estic convençut que
cada petita oportunitat aprofitada és un pas cap a un
canvi més gran en la societat. Per això, treballades d'u-
na lògica possibilista. Sabent quina és la meva posició
en el consistori, però sense oblidar l'ambició de cap a
on volem anar. Una Badalona en la qual les oportuni-
tats no depenguin del bressol en el qual naixem. Evi-
dentment, si governéssim nosaltres, en aquests anys
tractaríem d'avançar més de pressa en aquesta direc-
ció, però fins llavors, continuarem fent passos a favor
de la nostra ciutat. I a favor de la seva gent.
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per Fernando Carrera (PSC Badalona)

A favor de la gent
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L’hospital de Can Ruti investiga una possible
expulsió d’una pacient per parlar en català1

2
L’art comunitari

Nou cas d’un edifici en risc de ruïna a 
Badalona: “No ens donen una alternativa”

L’amor de Gala Mestres

El + llegit línianord.cat
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Desnonen una persona totalment dependent 
i connectada a màquines a Badalona
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A les xarxes

@DoctorCardona: El Vaticà accepta la be-
nedicció de parelles homosexuals i divor-
ciats tornats a casar. Avui molts catòlics ul-
tres aterraran de sobte al segle XXI!

@FelipeCamposlh: Aquesta és una jor-
nada de solidaritat i concòrdia. Junts cons-
truïm un futur més saludable per a tot-
hom. #MaratoTV3.

#Solidaris

@JosepMaCalaFont: Una delegació com-
pletament polititzada pel PP, Cs i Vox per
donar fals testimoni de l'escola catalana i
la immersió lingüística.

#ImmersióSotaLaLupa #CanviHistòric

La clau

El 14 de desembre va ser un
dia molt especial per a les
famílies que formen part

de l'APM de l'escola Gitanjali.
Des de feia anys, per culpa de la
maleïda pandèmia, no havien
tingut l'oportunitat de retrobar-se
i compartir els seus records. 

La covid va impedir que po-
guessin celebrar les tradicionals
trobades, que mantenen des que
els seus fills i filles van acabar els
estudis d'EGB a l'escola. Per això,
per continuar trobant-se, van
crear l'Associació Cultural i Gas-
tronòmica APM Gitanjali, que
els permet gaudir de la seva amis-
tat i del seu interès per la cultura
i la cuina catalana. 

Aquest any, per fi, el 14 de de-
sembre van poder organitzar un
dinar molt emotiu, on van recor-
dar els bons moments viscuts a
l'escola i van posar-se al dia de les
seves vides. Aquestes famílies
són les que van lluitar per la qua-
litat i la dignitat de l'educació
dels seus fills i filles, en una esco-
la que respecta i valora la llengua
i la cultura catalanes, i que van
aconseguir que fos pública des-
prés de molts esforços de mestres
i famílies. Si bé algunes d'aquelles
famílies ja no són amb nosal-
tres, el seu llegat i el seu record es
manté viu. 

Abans de marxar, van acordar
tornar-se a ajuntar per celebrar
una calçotada el primer trimestre
de l’any que ve. Va ser un moment
molt especial i tothom va gaudir
de la trobada.

Ara bé, per a qui escriu això,
no es van acabar aquí les emo-
cions, ja que a les 18 hores, vaig
acudir a la sala noble de l’Ajun-

tament i vaig assistir a un acte
institucional per celebrar la ju-
bilació de la persona que durant
més de 20 anys va ser Defensor
de la Ciutadania. L'amic Ar-
mand Soler va arribar a la seva
jubilació després d'una llarga
trajectòria dedicada a protegir,
principalment, els drets de les
persones més desafavorides i
desprotegides.

La Defensa de la Ciutadania
de Badalona és una institució
que, amb independència i ob-
jectivitat, té per missió vindicar
els drets fonamentals i les lli-
bertats públiques de tots els
ciutadans i ciutadanes de Ba-
dalona davant l’administració
municipal, dels organismes ad-
ministratius que en depenen,
així com de les empreses de ser-
veis públics amb capital muni-
cipal i també dels concessiona-
ris dels serveis públics.

Tal com l’amic Armand va
explicar, la diferència entre la
seva feina i la de l'administració
és que mentre aquesta es regeix
per les lleis i aquestes no sem-
pre són capaces de donar una
resposta eficaç als problemes, ell
es basava i defensava l'equitat i
la necessitat de donar una so-
lució justa i ràpida als proble-
mes de la ciutadania.

La realitat social de Badalo-
na és molt complexa i requereix
una atenció especial per part de
les institucions públiques. No

podem ignorar que quatre dels
20 barris amb més pobresa de
Catalunya són al nostre muni-
cipi, ni que moltes famílies pa-
teixen el risc d'exclusió resi-
dencial. Per això, la tasca del De-
fensor de la Ciutadania ha estat
molt important, ja que ha de-
mostrat un gran compromís i
una gran sensibilitat cap als
col·lectius més vulnerables.

L'Armand va rebre un ho-
menatge per la seva llarga i
fructífera trajectòria com a ac-
tivista social i defensor dels
drets humans. Va ser un acte
emotiu i ple de reconeixement,
on es va destacar la seva capa-
citat de lideratge, la seva gene-
rositat i la seva solidaritat amb
els col·lectius més desafavorits. 

Quan es va acabar l'acte,
després dels regals pertinents i
les fotos amb l’alcalde i els i les
regidores, els familiars i els
amics i amigues, vam poder
conversar i agrair a l'Armand la
feina feta i vam emplaçar-lo a
continuar amb la seva trajectò-
ria i compromís amb les causes
de les persones més vulnerables. 

L'Armand ha fet una gran
feina al capdavant d'aquesta
institució i s’ha guanyat el res-
pecte i l'admiració de tot Bada-
lona. El seu relleu no serà fàcil,
però esperem que la persona
que l’ha succeït treballi per ga-
rantir els drets socials i la dig-
nitat de totes les persones.

Merescut homenatge
per Pedro Jesús Fernández

Els semàfors

L’alcalde de Badalona, Xavier
García Albiol, ha qualificat en
repetides ocasions d’ocupes
conflictius i delinqüents les

famílies desnonades del carrer
Calderón de la Barca i ha afegit

que no els ajudaria. Alguns
afectats l’han denunciat. 

pàgina 6Xavier García Albiol

El programa FemCoders
formarà a la CIBA 

de Santa Coloma 50 dones,
procedents de serveis socials, 

en programació web i les
acompanyarà en la inserció

laboral en un sector
masculinitzat com el tecnològic.

pàgina 14FemCoders

Desdelamina.net ha celebrat
enguany els seus 20 anys

d’història. Un projecte que va
néixer per informar els veïns de
la Mina del que passava al barri

fugint dels prejudicis i que 
s’ha convertit en un element 

de cohesió comunitària referent.
pàgina 16Desdelamina.net
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HABITATGE4Els Mossos d’Es-
quadra van portar a terme diven-
dres passat per ordre judicial el
desnonament de les vuit famílies
que vivien en un edifici en estat ru-
ïnós al carrer Calderón de la Bar-
ca del barri de la Salut. La comi-
tiva judicial va trobar-se amb més
d’un centenar de persones con-
centrades davant les portes de
l’immoble per intentar evitar el
desnonament i la policia va car-
regar contra els manifestants per
poder accedir a l’interior de l’edi-
fici. Tot i la resistència, els veïns
van ser desallotjats de  l’edifici, i
una de les afectades va haver de ser
traslladada en llitera pel Servei
d’Emergències Mèdiques.

Entre els concentrats hi havia
la plataforma Sant Roc Som Ba-
dalona,  i els grups municipals de
l’oposició ERC, Guanyem i Bada-
lona en Comú, a excepció del
PSC. Algunes de les persones
afectades van reclamar a l’alcalde
que donés la cara. Entre insults, li
van recriminar que sempre “par-

li malament” dels estrangers. Da-
vant aquest escenari, Albiol va con-
testar a les xarxes socials refer-
mant la seva postura amb l’argu-
ment que els veïns tenien la llum
punxada.”Encara que es dedi-
quin a insultar-me, a Badalona no
blanquejarem l’ocupació il·legal”,
va comentar el batlle.

16 DENÚNCIES
El jutjat d'instrucció número 4 de
Badalona va rebre 16 denúncies
contra Albiol per un delicte d'in-
tromissió a l'honor arran de les se-
ves paraules contra els desno-
nats. Algunes de les famílies afec-
tades i veïns l’acusen de tractar
despectivament aquest col·lectiu,
titllant-los d’ocupes conflictius
tot i tenir un contracte de lloguer.

TRES FAMÍLIES REALLOTJADES
L’Ajuntament de Badalona va
concedir aquest dilluns un allot-
jament temporal a tres de les vuit
famílies. Tots els afectats van pas-
sar el cap de setmana al Centre

d’Urgències i Emergències So-
cials de Barcelona (CUESB), d’on
aquest dilluns els van obligar a
marxar. Les vuit famílies van anar
a l’Ajuntament a reclamar d’una
alternativa habitacional. 

Després d’alguns moments
de tensió, Serveis Socials va acce-
dir a facilitar una habitació a un

hostal de Santa Coloma de Gra-
menet a tres famílies. Són una ve-
ïna amb un alt grau de ceguesa,
una dona amb dos fills menors i
una altra dona, també amb me-
nors a càrrec, que disposaran de
l’habitació fins al 9 de gener. 

Del conjunt de desallotjats,
van quedar sense alternativa cinc

homes que van haver de buscar un
lloc on dormir. La plataforma
Sant Roc Som Badalona està en
contacte amb altres associacions,
com Càritas, per aconseguir una
habitació en pisos compartits.
L’entitat també ha facilitat un es-
pai  a les famílies perquè puguin
guardar les  seves pertinences.

Sense casa i en el punt de mira
» Divendres es van desnonar vuit famílies d’un edifici en risc de ruïna al barri de la Salut

» Els afectats han denunciat Albiol després que l’alcalde els acusés de ser “ocupes conflictius”

Alguns dels afectats mostren els seus contractes de lloguer a la porta del Viver. Foto: Jordi Pujolar/ACN

Equipaments | Primer pas per a la nova piscina
L’Ajuntament ha adjudicat el contracte per a l'assessorament en el procés

de licitació del projecte i de l’obra de la nova piscina municipal 
de 50 metres, que s’ha de construir al solar de l’antiga fàbrica Focus.
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Dolors Sabater
Líder de Guanyem Badalona

“Hi ha votants d’Albiol que ja 
han vist que s’han equivocat”

Dolors Sabater passa per l’Espai
Línia, el primer centre de comunica-
ció de proximitat, a Barcelona, du-
rant la setmana del seu comiat del
Parlament després d’haver estat la
cap de files de la CUP-Guanyem. L’e-
xalcaldessa badalonina, que ara és
l’única regidora de Guanyem a l’A-
juntament de Badalona, no estalvia
paraules contundents contra Albiol.

Tanca una etapa al Parla-
ment i deixa la candidatura
que va liderar en un mo-

ment complicat per a la CUP, que
està debatent el seu rumb. Marxa
del Parlament amb sensacions
contraposades?
Puc parlar de decepció en el sentit
que, quan aquesta legislatura s'o-
bria, hi havia esperança per con-
frontar amb l'Estat per avançar
nacionalment i amb les oligarquies
econòmiques per avançar social-
ment. I no hi ha hagut ni una cosa ni
l'altra. Tinc la sensació de tancar una
etapa en què puc fer un balanç po-
sitiu per la feina feta, però en con-
junt ha estat una legislatura molt
autonòmica i poc esperançadora.

Creu que la CUP no s'ha acabat
de creure la seva figura?
La CUP ha tingut un rumb una
mica erràtic al Parlament. En un
inici, em venen a buscar per fer un
acord perquè volen posar èmfasi
en la capacitat que tenim les can-
didatures d'unitat popular d'incidir
governant. Ho hem fet en molts
ajuntaments i han passat coses
que no passarien si no hi fóssim.

Sobre la legislatura, de seguida es
va descartar que forméssim part
del govern, i aquest missatge que
anava implícit en la meva persona
queda desdibuixat.

Ha sentit el suport de la CUP?
Sí. Jo no he anat al Parlament per la
foto, sinó per fer feina. El Parlament
invisibilitza moltes de les feines que

es fan, i no ha sigut una etapa en la
qual jo hagi tingut una projecció
pública rellevant. Això ha sigut llegit
per les bases de Guanyem com un
greuge que no ha ajudat el projecte
pel qual veien positiu que estigués
al Parlament. Les candidatures com
aquesta, però, no funcionen igual
que d’altres amb presidències més
jeràrquiques.

Ara se centrarà en la feina d’opo-
sició a Badalona. Va plantejar-se
dimitir després dels resultats
electorals negatius?
Sent diputada era molt còmode di-
mitir i centrar-me en la tasca parla-
mentària. Però, precisament pels
resultats, vam considerar que calia
donar la cara i que no era un mo-
ment per fugir de Badalona, sinó per
ser-hi i plantar cara a una majoria ab-
soluta del PP i treballar en la nostra
refundació, que necessita molta
feina i un vincle de baula amb el que
vam ser a l'època que vam tenir
molta gent que va confiar en nosal-
tres; quan vam governar i liderar.

En les reflexions postelectorals ja
va plantejar l'escenari de les re-
novacions de lideratges. Aquesta
serà la seva última etapa com a
cap visible de Guanyem?
La lectura que fem és que la ciutat

necessita molt més. Per tant, els es-
forços que jo pugui fer en la política
institucional són més útils en l'àm-
bit local, perquè tenim una emer-

gència, que és el creixent suport a
la proposta d'Albiol. Encara no hem
parlat del meu futur, però.

Es planteja no acabar el mandat i
que pugui haver-hi un relleu?
Estan passant coses gravíssimes a
la ciutat. És molt urgent que ens
focalitzem a poder aturar les bar-
baritats que poden fer des de l'al-
caldia i a reconstruir el poder
popular per liderar polítiques per
a la gent. No som un partit clàssic i
no funcionem igual que aquells
que cremen les persones. Pesa
més la memòria de la Dolors Sa-
bater lluitadora de tota la vida i

l'honestedat i la sinceritat política
que el paper institucional.

En el seu discurs d'investidura del
2015 va dir que governaria per al
poble. Vuit anys després, la gent
votava massivament Albiol. Li
genera una sensació de fracàs?
El fracàs és de les polítiques de la
ciutat. Després del govern del canvi,
crec que es va sumar a la conscièn-
cia col·lectiva de la ciutat un senti-
ment que no ens en sortim. Hi ha
tanta desesperació per la situació
política i econòmica de l'Ajunta-
ment que es fa una aposta a la des-
esperada per una majoria absoluta.
Després de sis mesos, aquesta gent
ja ha descobert que es va equivocar,
perquè amb una majoria absoluta
no s'estan afrontant els problemes.

Com a Dolors Sabater i Guanyem,
quines són les seves responsabi-
litats sobre l’actual escenari de
Badalona? 
És evident que hem de fer autocrí-
tica. El 2019 vam fer l'esforç de re-
nunciar a governar per superar el
veto del PSC i per evitar que Albiol
fos alcalde, i vam posar el govern en
mans d'Álex Pastor, que es va de-
mostrar que va ser un error garrafal.
Potser aquí nosaltres hauríem d'ha-
ver assumit, tot i que ens fes mal,4

R. Hidalgo / A. Ribas
Fotografia: J. Chichelnitzky

“Al Parlament 
no he tingut 
una projecció
pública
rellevant”“Era molt

còmode plegar
de regidora,
però calia 
donar la cara”

Entrevista
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– Aquesta serà la seva última
etapa com a cap visible 
de Guanyem?

– Encara no hem parlat 
del meu futur.

– Però es planteja no acabar 
el mandat i que pugui 
haver-hi un relleu?

– No som un partit clàssic i no
funcionem igual que aquells
que cremen les persones.

4que calia permetre que governés
Albiol malgrat que teníem claríssim
que no ho volíem. Sigui com sigui,
no hem tingut la capacitat de trans-
metre a la ciutadania que podíem
superar els esculls dels partits de
l’statu quo.

Vostè descriu Albiol com un po-
lític feixista i d'extrema dreta,
però sempre deixa clar que això
no implica que els seus votants
ho siguin. No creu, però, que es
poden sentir atacats i, d'alguna
manera, es reforça el lligam amb
Albiol?
Si l'extrema dreta creix, és perquè
algú la vota. Però, per créixer, el que
fa és jugar al joc democràtic per ob-
tenir vots per exercir polítiques an-
tidemocràtiques. Això s'ha vist
clarament amb Vox quan té poder a
les institucions. Nosaltres, per res-
pecte a les 50.000 persones que
han votat Albiol, hem de treure'ls la
bena dels ulls i fer-los veure què és
el que representa aquest polític
amb les polítiques que defensa.

Creu que la gent que el vota té
una bena als ulls?
Hi ha gent que té una bena als ulls
i que s'ha cregut les mentides. Va
fer una campanya boníssima per-
què la gent no el veiés com un po-
lític d'extrema dreta, sinó com una
bona persona que resoldria els pro-
blemes. Per tant, molta gent que
l'ha votat no és d'extrema dreta,
sinó que ha votat un personatge
que se li ha venut. A més, no hi ha
millor aliment per a l’extrema dreta
que governar amb una etiqueta

d'esquerres i no fer polítiques de
rescat dels drets de les persones
treballadores. Si cobres una misè-
ria i no tens expectatives de millora,
i quan han governat les esquerres
ha continuat passant el mateix, és
molt normal que, si algú t'està ofe-
rint un paradís, el votis.

Recentment, s’han  viscut  diver-
sos desnonaments, com el del
carrer Calderón de la Barca,  amb
acusacions d'Albiol als afectats.
Badalona torna a ser notícia per
un cas d’habitatge i pobresa...
S'ha demostrat el tarannà racista i
de criminalització de la pobresa de
l'alcalde, que no només no dona els

serveis que la llei obliga a les perso-
nes en situacions com aquesta, sinó
que fa un vídeo dient que són ocu-
pes delinqüents quan són llogaters.
Hi ha lleis que obliguen els grans te-
nidors a negociar amb els llogaters
i amb les institucions públiques per
trobar solucions. I no ho estan fent.
És un problema estructural que té
a veure amb el capitalisme ferotge,
que està fent que l'habitatge sigui
un negoci i no un dret.

Parlant de la gestió d'Albiol,
vostè deia fa poc que "comença
a fer vergonya això d'anar fent
titulars" i que no s’ha vist res,
només un arbre que és "una
pamfletada".
La crítica més important que li faig
és que va aconseguir la majoria
absoluta prometent que, si la tenia,
resoldria els problemes de funcio-
nament de l'Ajuntament. Aquests
problemes tothom els té a la pell
de l'ànima. Hi ha una cultura ciuta-
dana convençudíssima que l'Ajun-
tament és un autèntic fracàs.

Sobre la gestió municipal, vostè
sempre ha reivindicat la comissió
de modernització impulsada per
Guanyem, que no s'ha aprofitat.
Tot i això, creu que poden haver-
hi millores de funcionament du-
rant aquest mandat?
El 2016, nosaltres ho vam detectar i
vam posar-la en marxa. La figura
del gerent de l'Ajuntament està
aprovada des del 2019, i no l'han
posat ni els socialistes ni Albiol. Du-
rant aquests sis mesos de mandat,
l'Ajuntament no ha tirat endavant
ni un contracte. Només l'arbre i la
il·luminació de Nadal. És un engany.
De moment, tot el que ens ha de-
mostrat fins ara és que continua
fent el mateix que quan va gover-
nar l'última vegada.

Hem vist casos com els dels exà-
mens manipulats de la Guàrdia
Urbana. Com perjudica això a la
imatge de la ciutat?
La imatge de la ciutat està deva-
luada a un nivell que serà molt di-
fícil de reparar. És conegut a tota
Catalunya i a tot l'Estat que l'admi-
nistració de Badalona està en fa-
llida absoluta. En aquest cas, ells
ho atribueixen a un tema tècnic,
però nosaltres hem aixecat les sos-
pites per un intent de manipulació,
perquè Albiol, en això, té un currí-
culum important. 

El nou líder del PSC, Fernando
Carrera, deia en una entrevista a
Línia Nord que "Badalona no ne-
cessita un xerif". Però hi ha una
dicotomia: el model de seguretat
d'Albiol rep crítiques de l'oposi-
ció, però alhora li dona vots...
Ha seguit els paràmetres de l'ex-
trema dreta d’arreu: incrementar la

por i la sensació d'inseguretat, asse-
nyalar un culpable i dir que ho re-
soldrà amb accions punitives.
Nosaltres vam canviar a un model
policial que és exemple en con-
gressos de seguretat. Però s'ha
donat espai a una campanya contí-
nua que fa creure a la gent que amb
una furgoneta amb senyors armats
donant voltes es resoldran els pro-
blemes. I això no significa que no hi
hagi problemes per resoldre.

L’any ha estat marcat per les
agressions sexuals en grup de
menors a altres menors. Què li
sembla la proposta del Govern
de retirar la custòdia als pares de
menors agressors sexuals inim-
putables si no funcionen els pro-
grames educatius?
Concentrar-se en les mesures pu-
nitives i no veure les estructurals
que s'han d'abordar és una vergo-

nya. Cal treballar amb la persona
per evitar la reincidència, però
també en la prevenció, l’educació i
en els protocols, perquè en aquests
casos al Màgic van fallar.

Sobre urbanisme, vostè ha quali-
ficat el projecte de les Tres Xeme-
neies de "nyap insostenible". Creu
que un projecte important com
aquest, més enllà que no hi ha res
perfecte, és bo per a Badalona?
El projecte que ha d'anar a les Tres
Xemeneies i l'activitat econòmica
són bons. El que és dolent és que
això hagi de ser a força de regalar
un negoci especulatiu als propieta-
ris i que els habitatges es construei-
xen en una zona inundable. 

Una altra qüestió és la pacificació
de la C-31. Com a alcaldessa ho
va demanar a la Generalitat. Set
anys després s'ha creat la comis-
sió que l'ha d'estudiar. Els termi-
nis no conviden a l'optimisme...
No hi conviden perquè hi ha una
conclusió que puc confirmar i que
és compartida pels espais de la
CUP, Guanyem... És important en-
trar a les institucions, però on es
guanyen les lluites és al carrer. És
important la feina de Transformem
la C-31 i d’altres, però no n’hi ha
prou. Es necessita més pressió, per-
què combatre els interessos dels
grans partits és molt difícil.<

“A Calderón 
de la Barca s’ha
demostrat el
tarannà racista
de l’alcalde”

“Tothom sap que l’administració
de Badalona està en fallida”

“Per respecte als
que han votat
Albiol els hem
de treure la
bena dels ulls”

Entrevista
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Les escoles bressol temen un
altre estiu sense climatització
EDUCACIÓ4Les famílies de les
cinc escoles bressol municipals
de Badalona demanen al go-
vern municipal que els ofereixi
solucions  de climatització per
evitar les altes temperatures
l’estiu que ve. Expliquen que en
els dos últims estius els 500
nens d’aquests centres educati-
us han viscut temperatures su-
periors als 30 graus, el que, di-
uen, suposa “un evident risc per
la salut de nens i educadores”.
La lluita de les famílies co-

mençava el maig del 2022, quan
van sol·licitar a l’Ajuntament
una climatització adequada. Tot
i que els va prometre uns apa-
rells mòbils de climatització, no
van arribar. Amb l’arribada a l’al-
caldia d’Albiol, la previsió era
que s’aprovés una partida al ple
del mes de novembre, però en-

cara no ha arribat. Les famílies
ja s'han reunit en dues ocasions
amb l'Ajuntament. Una el 8 de
novembre i l’altra el passat di-
marts. Tot i que el consistori re-
ferma el compromís d’aprovar
aquests diners el gener, les fa-
mílies han decidit mobilitzar-se
perquè veuen que el problema
seguirà l’estiu que ve.

“Demanem solucions. Si són
sostenibles, millor. Però no ve-
iem avanços. Ni tan sols han vin-
gut a fer un estudi per saber qui-
na climatització fa falta”, expli-
ca la Mònica, membre de l'AFA
de l'escola bressol Uni Dori. Per
aquest motiu, demanen al con-
sistori un compromís sincer, un
calendari concret d’actuacions i
que la climatització a les escoles
bressol sigui integral, és a dir,  a
totes les estances.

AGRESSIONS SEXUALS4El con-
seller de Drets Socials, Carles
Campuzano, ha mostrat la “vo-
luntat política” del Govern de re-
tirar la custòdia als pares en els
casos d’agressions sexuals co-
meses per menors inimputables
si no funcionen els programes
d’acompanyament correspo-
nents. Campuzano defensa que
les famílies han d’assumir la
seva “responsabilitat” pel que fa
a la restauració i reparació del
dany provocat a les víctimes,
així com treballar en la no repe-
tició dels fets.

“Expressem de manera in-
equívoca aquesta voluntat justa-
ment per evitar la sensació d’im-
punitat”, advertia Campuzano
dijous passat en la presentació de
l’informe sobre violències sexu-
als en infància i adolescència que
el Govern va encarregar arran de
les agressions comeses per me-
nors a Badalona per tal d’analit-
zar “l’abast i causes” del fenomen.
En el document, els experts con-
clouen que les agressions sexuals
comeses per menors inimputa-
bles, és a dir menors de 14 anys,
a Catalunya no han incrementat.
Segons apunten, la “rellevància
mediàtica i social” dels fets respon
a l’augment de les denúncies,
que sí que han incrementat.

Eduard Vallory, president del
Catesco –referent de la Unesco a
Catalunya– i coordinador del
grup d’experts que ha elaborat
l’informe, subratlla que les agres-
sions comeses per menors de 14
anys “generen alarma social, però
són minoritàries”. També reite-
ra que l’augment  de les denún-
cies no el vinculen a un increment
dels casos, sinó a una major
consciència social. 

Entre les principals mesures
anunciades per l’executiu desta-
ca el reforç i el desplegament ter-
ritorial del Servei d’Atenció a

Menors Inimputables per tal de
posar “especial èmfasi” en les ac-
cions sobre responsabilitat, res-
tauració i reparació del dany co-
mès a les víctimes per part dels
menors inimputables i les seves
famílies. Tal com s’apunta a la
proposta del Govern, “en el cas
que no es complexi es prendran
mesures sobre la tutela dels me-
nors agressors”. 

A més, el grup d’experts i el
Govern van coincidir que per fer
front al problema no és necessa-
ri rebaixar l’edat imputable, me-
sura que pot ser “contraproduent”.

Manifestació contra les agressions sexuals a Badalona. Foto: Mar Martí/ACN

El Govern planteja retirar la
tutela dels menors inimputables

Espai central de l’Escola Bressol Uni Dori. Foto: Cavall de Cartró
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Ara fa dos mesos, el 29 de setembre, el
govern presentava els 23 nous agents
de la Guàrdia Urbana, de la promoció
impulsada pel PSC. No han passat ni dos
mesos i, dels 23 agents, cinc ja han marxat
de Badalona i altres agents s'estarien plan-
tejant la seva marxa. Alguns dels agents
han demanat entrar a un altre cos policial
per l'actual funcionament del cos badaloní
i sobretot per les condicions laborals dels i
les seves treballadores.

El cap de l'oposició i president del grup

municipal del PSC a Badalona, Fernando
Carrera, ha advertit el govern local que
ens podem trobar amb una esbandida
dels nous agents per la situació que viu el
cos policial. "Si en dos mesos ja han mar-
xat cinc agents, ens podem trobar que en
marxin més les setmanes vinents i tensar
encara més la Guàrdia Urbana, tal com ha
denunciat el sindicat PSU", diu Carrera,
que demana al govern del PP que expliqui
públicament en quina situació estan els
nous agents.<

BADALONA

Cinc dels nous agents de la Guàrdia
Urbana ja han marxat de Badalona,

segons els sindicats

Fo
to

: P
SC

El president del grup municipal del
PSC a Badalona, Fernando Carrera,
ha presentat dues al·legacions a la
proposta de taxa de prestació del
servei de gestió de residus munici-
pals. Les al·legacions fan referència a la

data d'implementació de la taxa, que es
calcula en uns 108 euros per unitat fa-
miliar. La llei marca que hi ha temps fins
al 2025 per aplicar-la, però el govern del
PP ha tirat pel dret i farà pagar l'any vi-
nent aquest impost a tots els ciutadans.

El PSC al·lega que es podria deixar l'any
2024 de demora i aplicar la taxa l'any
següent. Les dues al·legacions han estat
presentades dins del termini previst
que marca la llei. El president del grup
municipal del PSC, Fernando Carrera,

considera que els 108 euros que es po-
drien estalviar les famílies de Badalona
són una petita ajuda davant l'escalada
de preus de tots els serveis. "Esperem
que el govern rectifiqui i que apliqui
aquesta taxa el 2025”, conclou.<

Carrera presenta al·legacions
a la taxa de residus que vol

implementar el govern del PP

Fo
to

: P
SC
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El president del grup municipal
del PSC, Fernando Carrera, ha fet
una sèrie de propostes al govern
municipal pel que fa al pressupost
del 2024. Un pressupost on el PSC
ha treballat braç a braç amb el go-
vern local. El Partit dels Socialistes
ha presentat una sèrie de propostes
per millorar el dia a dia dels veïns i
veïnes de Badalona. El paquet de
propostes inclou diversos àmbits,
des dels serveis socials, el comerç
local, la salut o l'economia local. 

Una de les propostes passa per
un tema que preocupa, i molt, com
és l'habitatge. Des del Partit dels So-
cialistes volem que el nou pressu-
post tingui un pla d'habitatges de la
ciutat, per saber en quin punt de
partida estem. La segona proposta,
en tema d'habitatge, és tenir un de-
partament que ofereixi tots els re-
cursos humans per ajudar els veïns
en aquest àmbit. Un altre dels as-
pectes que el PSC ha proposat al go-

vern és dotar el servei d'atenció a la
violència de gènere de tots els re-
cursos necessaris per a una bona
atenció. A més, els i les socialistes
hem suggerit al govern finançar les
mamografies a les dones majors de
50 anys. Ara mateix només es finan-
cen cada dos anys, i gràcies a un
acord amb BSA es podria fer cada
any gratuïtament. El retorn dels
bons consums, dues vegades l'any,
més hores de vigilància a la platja o
un "Imserso" municipal són altres
propostes dels socialistes. 

El president del grup municipal
del PSC a Badalona, Fernando Car-
rera, ha valorat molt positivament
aquest acord, que serà presentat
aquest dijous al matí. Carrera con-
sidera que el PSC vol fer política
útil, i per això cal treballar. "Per això
hem treballat uns pressupostos
que siguin útils per a les famílies de
Badalona; que toquin directament
els ciutadans", argumenta.<

Les peticions 
del PSC per al
govern municipal
al nou pressupost
de Badalona

Carrera demana al govern 
que intervingui amb uns ocupes

conflictius al Progrés

@fercarreralopez

@PSC_Badalona

@pscbadalona

El president del grup municipal
del PSC i cap de l'oposició, Fer-
nando Carrera, ha demanat al
govern del PP, i en concret al re-
gidor antiocupació, que actuï
en una ocupació conflictiva al
barri del Progrés, a tocar del
mercat Torner. Fa setmanes que
els ocupes fan la vida impossi-
ble als veïns més propers amb
festes fins a altes hores de la
matinada. "Demanem al regi-

dor antiocupació, i també al go-
vern, que s'interessin per aquest
cas i intentin buscar una solució
per als veïns que estan patint
aquesta ocupació", diu el presi-
dent del grup municipal del PSC,
Fernando Carrera, que ha com-
provat en persona l'estat en què
es troba la terrassa de l'edifici
ocupat on les persones que hi
viuen acumulem una gran quan-
titat de deixalles.
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Barcelona va ‘robar’ part de
Santa Coloma ara fa 80 anys

HISTÒRIA4Un 17 de desembre
de fa 80 anys, Barcelona s’an-
nexionava part de Santa Coloma
de Gramenet al marge dret del
riu Besòs. Tal com explica el per-
fil Divulgatiu Històries de Bar-
celona, l’agregació finalment es
va fer efectiva el 1945, juntament
amb els barris de cases barates
de Baró de Viver i Bon Pastor. 

Es tracta de les últimes agre-
gacions de la gran metròpoli
fins al dia d’avui i van ser la cul-
minació del moviment expan-
sionista que  va iniciar-se al se-
gle XIX. Els plans d’annexionar-

se territoris propers al riu Besòs
per part del consistori barcelo-
ní daten de principis del segle
XX. Documents del 1930 mos-
tren com es va debatre l’agrega-
ció de Santa Coloma i Badalona,
però també de llocs com Esplu-
gues, l’Hospitalet i Cornellà.

De fet, el 1923 Barcelona ja
va acordar sol·licitar a l’Estat l’ex-
tensió del límit municipal fins al
Besòs i quedar-se amb el costat
dret del riu. Al mateix temps, Ba-
dalona també va iniciar els trà-
mits per agregar-se el costat es-
querre, que no van prosperar.

TECNOLOGIA4La Fundació
Formació i Treball, Factoria 4 i
Endesa signaven el passat 13
de desembre un conveni de
col·laboració a Santa Coloma
de Gramenet per donar suport a
la formació tecnològica de dones
en situació de vulnerabilitat de
l’Àrea Metropolitana de Barce-
lona. Es tracta d’una iniciativa
que va començar l’any 2020
amb un projecte destinat a la for-
mació de programació web Full
Stackde 50 dones procedents de
Serveis Socials de Barcelona i el
seu acompanyament sociolabo-
ral cap a la inserció en el sector
tecnològic. 

El programa, anomenat
FemCoders, tindrà lloc el 2024
a les instal·lacions de la Ciba des-
prés de l’èxit de les anteriors edi-
cions. Segons expliquen des de
Formació i Treball,  7 de cada 10
dones  troben feina en el mercat
laboral ordinari després de pas-
sar per aquest projecte. A més,
aquesta iniciativa lluita per re-
duir la bretxa salarial a través de
la formació de dones en un sec-

tor masculinitzat com és el tec-
nològic, on només el 28% de les
persones que s’hi dediquen a Ca-
talunya són dones.

L’Organització sense ànim
de lucre Factoria F5 serà l’en-
carregada d’impartir aquestes
formacions. Entre elles, hi ha la
programació, tallers inicials per
utilitzar la intel·ligència artificial

en la vida quotidiana, desenvo-
lupament de bases de dades i
maquetació i disseny de webs.

En aquest cas, la formació
Full Stack que es farà a la Ciba
té com a principal objectiu em-
poderar i formar 264 dones i
inspirar 3.600 nenes perquè
es converteixin en talents digi-
tals del futur.

Participants de l’última edició de FemCoders. Foto: Formació i Treball

FemCoders: formació a dones
per accedir al sector tecnològic

Imatge de les cases barates, al costat del riu. Foto: Twitter (@historiesdebcn)

Fondo | Alt índex d’infants en risc de pobresa
El barri del Fondo és un dels tres districtes amb més infants en risc de

pobresa, segons ha alertat el Casal de l’Infant. 23 districtes de 19
municipis catalans superen el 45%, i el Fondo té una taxa del 53%.
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L’any 2000, un grup d’educadors
de l’actual Plataforma d’Educació
Social (PES) del barri de la Mina
va començar a col·laborar en di-
ferents webs. Una d’elles tractava
l’actualitat la Mina, però va acabar
tancant. Aquell va ser el germen de
Desdelamina.net, un projecte co-
munitari que engegava el 2003
amb l’objectiu que els veïns pogu-
essin informar-se, informar i opi-
nar del que passava a la Mina. Tot
això, amb una mirada social i cul-
tural que defugia els prejudicis i
l’estigmatització.

Ara, 20 anys després, Desde-
lamina és un projecte consolidat,
que ha esdevingut un referent i  a
Línia Nordhem parlat amb dues
de les persones que ho han fet –i
encara ho fan–possible. “Sempre
ho diem. Som més antics que
YouTube”, bromeja el David Picó,

educador que va treballar al barri
i que va formar part des del primer
minut de Desdelamina. El portal
primigeni, amb l’aparença de blog
que s’estilava, recollia els primers
articles, però va anar transcendint
més enllà d’internet. 

“Ha evolucionat amb el temps.
Combinàvem el ritme ràpid d’in-
ternet, aportant textos i fotos,
amb el més pausat dels temes so-
cials.  El web era una eina més pel
barri. Per això tenim l’eslògan “De
la comunitat a la xarxa i de la xar-
xa a la comunitat”, afegeix Picó.
Els dinamitzadors van fer el pos-
sible per donar a conèixer el por-
tal a les entitats del barri, amb les
quals van acabar col·laborant. 

Les propostes, però, van creuar
els murs de la Mina. Un exemple
és el projecte Identitats i Miralls,
que ha arribat a l’11a edició. Es trac-
ta d’una col·laboració amb el grau
de Treball Social de la Universitat
de Barcelona, on els estudiants vi-
siten el barri per reflexionar  sobre
quin impacte tenen els mitjans de

comunicació en la creació de les
identitats. “La gràcia de Desdela-
mina és la capacitat d’adaptació a
nous reptes. Acostumem a dir
que sí. Sembla un blog, però és
molt més que això”, afirma l’Isma
Monfort,  dinamitzador del web. 

Un projecte del qual ara s’en-
carreguen l’Isma Monfort i la Ma-
ria Moreno amb unes 10 hores set-
manals “oficials”, però que sempre
són més. D’altra banda, també hi
ha el consell editorial, format per

persones que han col·laborat i
que coneixen desdelamina.cat.

Picó i Monfort coincideixen
que Desdelamina és més que una
feina, ja que acaba sent part de la
vida personal. Persones com Picó
hi continuen involucrades tot i
no treballar al barri.“No conec un
projecte similar que hagi durat 20
anys. Al treball comunitari es trac-
ta de mantenir la presència. Des-
delamina és un espai de creixe-
ment personal que m’ha permès

vincular-me al barri i a la seva gent.
És un referent i perdurarà”, afegeix.

“BONES NOTÍCIES”
En el marc de l’aniversari, dijous
va tenir lloc al barri la presenta-
ció  el llibre Objectiu Venus. Du-
rant l’acte es va celebrar un col·lo-
qui, amb la participació de Línia
Nord, amb la mirada posada en el
periodisme. Una de les conclu-
sions va ser evident: “La Mina ne-
cessita bones notícies”.

Desdelamina va néixer el 2003 i és un projecte referent al barri. Foto cedida

Dues dècades donant vida a la Mina
» El projecte comunitari Desdelamina.net celebra 20 anys amb la implicació amb el barri com a bandera

» El portal web inicial ha esdevingut un element cohesionador que ha traspassat fronteres

Infants | La Mina, líder en nens en risc de pobresa
El Casal dels Infants alertava aquest dilluns que 23 districtes de 19
municipis de Catalunya tenen una taxa de risc de pobresa entre els

infants igual o superior al 45%. La Mina encapçala la llista amb un 54%.

Rubén Hidalgo
SANT ADRIÀ
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AGENDA4Les viles de Montgat i
Tiana han plantejat un Nadal
amb novetats respecte de l’any
passat, però també conservant
les tradicions. 

Des de principis de desembre
els veïns d’ambdós municipis han
pogut participar en activitats com
ara tallers infantils, fires i d’altres
actes habituals com l’encesa de
llums. Ara que les festes ja són
aquí, aquestes són algunes de les
propostes nadalenques que ofe-
reixen els ajuntaments. 

TIANA
El dissabte 23, dia previ a la nit de
Nadal, tindrà lloc a l’església de
Sant Cebrià el tradicional concert
de Nadal a les 20 hores a càrrec de
la Societat Coral Joventut Tia-
nenca, format per solistes, un
pianista i el quartet de cambra in
illo Tempore.  Per a la setmana se-
güent, a Tiana  també hi ha el ca-
salet de Nadal,  destinat als infants
per als dies feiners però no lecti-
us, que comença el dia 27 de de-

sembre a les 9 h, i el Nadal Jove,
amb tallers per a majors de 12
anys. Hi haurà tallers d’ortografia,
de diorames i de centre de taula
per Cap d’Any, i fins i tot un tor-
neig de voleibol el 30 de desembre
a les 17 hores.

El dia 31 es podran viure les
campanades en directe des de la
plaça de l’Església, sota el cam-
panar. I a partir de les 00:30 h, a
la Sala Albéniz, se celebrarà l’en-
trada del nou any amb una festa
de Cap d’Any.

CAVALCADA AMB NOVA RUTA
Ses Majestats d’Orient arriba-
ran a Tiana carregats de regals i
de novetats respecte de l’any pas-
sat. Però abans, per anar obrint
boca i que tothom pugui entregar
la seva carta, des del 28 de de-
sembre els carters reials estaran
a l’estafeta situada a Can Riera,
que estarà oberta matí i tarda du-
rant les festes. Per rebre els Reis
com cal, el dia 4 de gener a les 17
h tindrà lloc el taller del fanalet de

Nadal a la biblioteca Can Baratau.
L’endemà, a les 18 hores, co-
mençarà la cavalcada dels Reis
d’Orient que, recordem, enguany
estrena nou recorregut. 

MONTGAT
Fins al 23 de desembre els eixos
comercials de Montgat seran l'es-
cenari de diverses activitats na-

dalenques per als més petits.
Demà divendres 22 i dissabte 23
de desembre hi haurà tallers de
pintacares, manualitats nadalen-
ques, i un taller per fer el fanalet. 

Les activitats tindran lloc a la
plaça Antoni Gaudí i al Mercat de
Montgat i els infants podran visi-
tar el Pare Noel el dia 22 de 17 a 20
h a la plaça Antoní Gaudí, i el dia

23 de 10:30 a 13:30 h al mercat.
Posteriorment, els dies 28 i 29 de
desembre tindrà lloc el Parc de Na-
dal al Poliesportiu Sílvia Domín-
guez. Es tracta d’una proposta
amb jocs i diversió pels infants
d’un a dotze anys. 

Sobre la cavalcada, l’Ajunta-
ment encara no ha donat la in-
formació sobre els horaris.

Un Nadal amb novetats
» Montgat i Tiana ja fa uns dies que viuen Nadal organitzant activitats per a la ciutadania

» A punt d’encetar les festes, són diverses les propostes dels municipis per aquestes setmanes

Imatge dels Reis d’Orient a Tiana. Foto: Ajuntament de Tiana

Montgat | Més habitatge protegit de lloguer
L’Ajuntament de Montgat ultima els detalls juntament amb Habitatge
Metropolis Barcelona per iniciar el 2025 la construcció de 130 pisos de
promoció d’habitatge protegit de lloguer a la zona del Turó del Sastre.
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Esports Bàsquet | La Penya rep el Lima Horta Bàsquet
El conjunt de Jordi Vizcaíno rebrà el pròxim dissabte 6 de gener el Lima Horta Bàsquet, en partit

corresponent a 16a jornada de la Lliga Femenina Challenge. El Club Joventut Badalona hi
arribarà després de la derrota per 79-74 contra el Club Nou Bàsquet Paterna del passat dia 17. 

Adrià Martínez (Barcelona, 1993)
va a contracorrent en un món en
què a les xarxes socials gairebé
ningú cita l’autoria de les foto-
grafies i vídeos ni la procedència
d’unes declaracions. Durant la
conversa al despatx del Bàsquet
Safa Claror, el tècnic del sènior A
femení fa servir algunes frases que
li han regalat professionals amb
qui ha connectat pel camí, com
Fabián Téllez o Enric Cervera.  

Martínez, que també dirigeix
l’infantil A del Bàsquet Femení
Sant Adrià, sembla d’aquelles
persones que mentre passegen
amb algú pel carrer són capaces
de veure un cartell curiós, el vol
d’insecte, una persona famosa i un
munt de coses més sense perdre
el fil de la conversa. En la seva pri-
mera experiència a les banquetes,
a Sant Adrià i com a ajudant de
Toni Sáez al mini A, els seus ulls
ja anaven de pressa, però, com és
normal, els faltava saviesa. 

“Al principi no entenia per
què el Toni corregia tota l’estona
unes jugadores tan bones que jo
creia que ho feien tot perfecte. A
poc a poc, vaig comprendre que ell
exigia en el gest i el detall, que ara
també és el meu camí. El Toni em
va fer molt partícip d’aquell grup
tan agraït, i ara jo també ho faig
amb el meu cos tècnic perquè sa-
ben molt més que jo en molts as-
pectes. Som un equip”, enraona
l’entrevistat, sempre agraït a Sáez,
de qui ha après “molt” i ha estat
ajudant unes quantes temporades.
Sempre al Bàsquet Femení Sant

Adrià, on ha estat primer o segon
entrenador de tots els equips, ex-
cepte del cadet B i del júnior A. Al
conjunt adrianenc també ha estat
responsable de l’àrea d’Iniciació. 

L’eixamplenc, del barri de la
Sagrada Família, va iniciar-se en
el bàsquet a Dominiques, però se-
ria amb 12 anys, al preinfantil del
Bàsquet Safa Claror i amb Óscar
Bonillo, quan començaria a “en-
tendre i aprendre” el joc. L’Óscar
el va posar un o dos mesos llen-
çant en una cistella lateral men-
tre l’equip s’entrenava: “Recordo
que en el primer partit, a Can Car-
bonell i contra el CB Cornellà, vaig
anotar els sis tirs lliures que vaig
tenir i després del matx em va dir:
‘Si tornes a llançar així, no et dei-
xaré fer-ho mai més...’. L’Óscar te-
nia tota la raó del món... Vaig llen-
çar amb les dues mans! No me’n
deixava passar ni una, i per això
em va fer créixer tant”. 

AJUDANT DE CÉSAR ANEAS
El seu següent destí va ser el CB
l’Hospitalet (el segon any de cadet
i els dos de júnior): “Hi dedicàvem
moltes hores, sobretot a l’etapa jú-
nior, i m’ho passava genial perquè
sempre m’ha encantat millorar.
No érem el millor equip, però
competíem com animals”. Les
primeres experiències com a sè-
nior les viuria al CB Grup Barna i
va penjar les botes al Bàsquet
Safa Claror, quan li van oferir ser
ajudant de César Aneas al Bàsquet
Femení Sant Adrià, a Lliga Fe-
menina 2. Un càrrec que li exigia
afrontar viatges llargs. Aquell curs
a Sant Adrià també va ser entre-
nador del premini de 2010.  

“M’agrada parlar sovint amb
les jugadores per saber com es

troben i perquè sàpiguen que soc
accessible i puc ajudar-les si vo-
len i ho necessiten. Vull tenir ei-
nes i informació per prendre les
decisions de gestió d’equip que
cregui encertades i poder-les
transmetre al grup amb segure-
tat”, enraona Martínez.

Un dels reptes de l’entrevistat
és trobar “un equilibri” entre la lli-
bertat i la confiança que els dona
a les esportistes perquè puguin
llançar i executar tranquil·les, i l’e-
xigència perquè millorin. Qui di-
rigeix un equip no té una vareta
màgica. “Per molt que a vegades
canviïs el pla de partit, pot no fun-
cionar-te perquè davant tens un ri-
val. Al final, l’únic que un equip pot
controlar són aspectes com l’acti-
tud, la intensitat i les ganes. Si hi
són, no puc retreure res a l’equip.
Si no hi són, treballarem als en-
trenaments perquè tornin a apa-
rèixer”, defensa l’eixamplenc.     

No li agrada perdre mai ni
tampoc guanyar de qualsevol ma-
nera. Vol vèncer perquè han fun-
cionat els detalls treballats i no per-
què l’altre equip hagi estat pitjor.
“A formació volem guanyar, i tant
que volem guanyar, però el més
important és el recorregut i crei-
xement de la jugadora i que no
l’encasellem en un paper que no li
serveixi de gran”, exposa Martínez.

La de cistella petita, quan co-
mencen, és “potser l'etapa més
màgica del bàsquet” perquè les ju-
gadores són esponges i creixen i
milloren molt en poc temps. “És
molt gratificant veure com arri-
ben a l’entrenament corrent per
agafar una pilota i també quan,
anys després, comproves com
han continuat millorant. Tu hi has
posat el teu petit gra de sorra”, ce-
lebra Martínez, que utilitza l’hu-
mor per generar bon ambient i
quan els seus equips acumulen

massa tensió. “Però mai forço res.
Em surt de dins. I la broma no es
pot eternitzar, perquè si no, no
serveix de res”, afegeix.

Està encantat amb els dos
equips que dirigeix aquesta tem-
porada. El sènior femení del
Bàsquet Safa Claror és “un grup
molt jove i nou en què mai hi ha
un mal gest o una mala cara”.
“Són jugadores molt fàcils de di-
rigir perquè sempre estan pre-
disposades a treballar de va-
lent. Estem adaptant-nos a la ca-
tegoria [Copa Catalunya] i entre
nosaltres”, exposa. Mentre que
l’infantil A del Bàsquet Femení
Sant Adrià, de la generació de
2010, està format per esportis-
tes “molt intenses i inesgota-
bles que mai deixen de sumar”.

Apago la gravadora, sortim
del despatx i anem cap al pavelló:
és el moment de les fotos. “No puc
fer aquestes coses que em propo-
ses perquè les jugadores les apro-
fitarien per fer mems i jo soc seriós,
eh”, comenta Martínez, a qui no
l’entusiasma la càmera. Intento
que sigui ell mateix a l’escena i fer-
li recordar algun capítol emotiu de
la seva carrera podria ser el camí
per aconseguir-ho. S’atura en un
matx de la generació de 1999 del
Bàsquet Femení Sant Adrià, quan
era ajudant de Glòria Estopà, i una
jugadora rival va intentar, en l’úl-
tima jugada, un triple des de mig
camp quan l’equip anava guany-
ant per dos. “I el va fallar! Em ve
el cap Víctor Ciavattini, que era el
preparador físic. No recordo com
va celebrar el triomf, perquè jo ja
en tenia prou amb la meva tensió,
però mai oblido que el Bachi és
pura energia i com ho transmet a
les jugadores”, s’acomiada.  

Toni Delgado
SANT ADRIÀ

La mirada d’Adrià Martínez
» El tècnic eixamplenc, que dirigeix l’infantil A del Bàsquet Femení Sant Adrià, és una institució al club   
» “Vull tenir eines i informació per prendre les decisions de gestió d’equip que cregui encertades”, diu

Adrià Martínez, després de l’entrevista. Foto: Toni Delgado
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Arriba la versió teatral de Napalm al cor,
novel·la de Pol Guasch i Premi Anagrama
2021. Ara, el dramaturg Oriol Puig Grau
l’ha adaptat per als escenaris, amb la jove
direcció de Guillem Sánchez. Napalm al
cor explica les vivències d’un noi que ha
crescut en una zona militaritzada i que ha
estat marcat per la precarietat. 

A la Sala Becket fins al 14 de gener.

Teatre

Napalm al cor
Oriol Puig

Ànima és el retorn més esperat d’un
dels grups que han marcat la història re-
cent de la música en català, Sopa de Ca-
bra. Cada tema d’aquest nou àlbum,
que la banda publicarà l’any vinent,
compta amb la col·laboració d’un artis-
ta convidat que la banda considera que
té “ànima”. Sopa de Cabra també ha
anunciat una nova gira de concerts.

Música

Netflix estrenarà el 29 de desembre un
spin-off de la sèrie La casa de papel, ins-
pirat en un dels personatges de la cèle-
bre sèrie, Berlín. El protagonista, l’actor Pe-
dro Alonso, torna a posar-se en la pell d’un
lladre que descriu com un “terrorista
emocional absolut, un sociòpata i un ta-
rat”. Berlín està escrita per Albert Pintó, Da-
vid Barrocal i Geoffrey Cowper.

Pelis i sèries

Berlín
A. Pintó, D. Barrocal i G. Cowper

Ànima 
Sopa de Cabra

Miró-Picasso
La Fundació Miró i el Museu Picasso sumen forces per expli-

car la relació dels dos genis a través del seu art. La mostra
ofereix 300 obres dels dos artistes que compartien amor per

la poesia, la seva proximitat als cercles surrealistes i l’interès
per la cultura popular. Malgrat les seves diferències, estima-
ven les mateixes coses. La seva relació va començar el 1921,

quan Miró va visitar Picasso a París amb una ensaïmada a
sota del braç. Tota la seva relació posterior és el que mostra

l’exposició Miró-Picasso, que estarà disponible a la Fundació
Miró, al Parc de Montjuïc, fins al pròxim 25 de febrer.  

V I C K Y  L U E N G OQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Santiago Posteguillo recull el testimoni
dels seus anteriors llibres sobre l’antic im-
peri romà amb aquest Maleïda Roma,
una novel·la que aborda la vida de Juli
Cèsar, un dels grans noms de l’antigui-
tat. Aquest llibre és la segona part de
Roma soc jo, un rotund èxit de vendes
i de la crítica que parla dels orígens del
conqueridor de les Gàl·lies.

Llibres

Maleïda Roma
Santiago Posteguillo

|Gangs of Sherwood
L’univers de Robin Hood torna als videojocs a través de Gangs of 

Sherwood, un videojoc disponible per a PS5, PC i Xbox Series X/S.
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Viuen línia

Vicky Luengo (Palma, 1990) ha protagonitzat un
dels moments més durs de l’edició d’enguany de
La Marató de TV3, dedicada a la salut sexual i re-

productiva. L’actriu, coneguda per pel·lícules com
Chavalas, Suro i per sèries aclamades com Anti-

disturbios, va explicar que patia endometriosi,
una malaltia de l’úter que provoca molt dolor i

que dificulta l’embaràs. Luengo, a més, va relatar
una experiència que va tenir amb un ginecòleg
de Barcelona, la qual va titllar de “violència” per

l’actitud del facultatiu envers la seva malaltia i la
seva vida personal. L’actriu també va dir que el

dolor que li provoca la malaltia, que van trigar 10
anys a diagnosticar-li, és “incapacitant” i que li ge-

nera una “pressió psicològica” que no és fàcil de
portar. Amb tot, un testimoni valent que ben se-
gur ajudarà a treure de l’ombra una malaltia que

afecta milers de dones a Catalunya.       

Famosos

Ser una actriu de renom
Ha estat protagonista de pel·lícules com Suro o Chavalas

Conscienciar sobre l’endometriosi 
Ha parlat de la seva experiència amb la malaltia a La Marató de TV3

Ha rebut l’escalf de milers de persones
Molts internautes se solidaritzen amb l’artista
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Aquestes begudes contenen quantitats elevades 
de cafeïna, taurina, vitamines o altres ingredients 

E S T I L S  D E  V I D A

i JOVES 
Les begudes energètiques són begudes no alcohòliques amb
cafeïna, taurina, vitamines o altres ingredients que ofereixen al
consumidor una suposada millora del rendiment i un increment
de l’energia. Van néixer com a estimulants per a un ús puntual,
però amb el temps s’han acabat convertint en un refresc d’ús
habitual entre els joves, i fins i tot entre els infants. El que moltes
famílies desconeixen és que aquestes begudes poden ser perju-
dicials a mitjà i llarg termini. 

Així ho adverteix un estudi de la Universitat d’Oviedo, publi-
cat a la revista Addiction, que destaca que l’alt contingut en ca-
feïna, combinat amb sucres i altres estimulants, pot causar efec-
tes adversos en el sistema cardiovascular, digestiu, endocrí i fins
i tot en la salut mental dels consumidors. 

Els investigadors han avaluat més de 200 estudis en diversos
països del món i denuncien que el 60% dels joves i adolescents
declaren haver consumit en alguna ocasió begudes energèti-
ques. És per això que reclamen als governs mesures legislatives
per reduir l’accessibilitat dels joves a aquests productes i que
s’estableixi una edat mínima per poder-ne consumir.        

Begudes massa energètiques 

Entorn d’un 60% dels joves i dels adolescents 
han consumit en alguna ocasió begudes energètiques

Les claus

La combinació d’estimulants i sucres pot causar problemes
cardiovasculars, endocrins i, fins i tot, afectar la salut mental

Els investigadors demanen als governs que regulin l’accés 
a les begudes energètiques i fixin una edat mínima per al consum
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